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س�ال هاي اخي�ر به 
دليل بروز خشكسالي 
و كاهش منابع آبي در سيستان و بلوچستان صنعت 
كشاورزي استان با مشكلات بسياري روبه رو شده 
و كاهش ميزان توليدات كشاورزي معيشت ساكنان 
استان را به شدت تحت تأثير قرارداده است، وزارت 
جهاد كش�اورزي براي احياي صنعت كشاورزي 
سيستان و بلوچستان طرح هاي جديدي در دستور 
كار قرار داده است. كشت آناناس در نواحي جنوبي 
اس�تان با اس�تفاده از آب  ش�يرين دريا از جمله 
طرح هايي است كه اگرچه حجتي وزير كشاورزي 
آن را طرحي براي افزايش توليد و ايجاد اشتغال در 
اس�تان مي داند اما از نظر برخي كارشناسان اين 
حوزه با توجه به ضرورت شيرين س�ازي آب دريا 
براي كشت آناناس اجراي اين طرح مقرون به صرفه 
نيست. اين در حالي است كه برخي ديگر اين پروژه 
را راهي براي جلوگيري از واردات آناناس و خروج 
ارز از كش�ور مي دانن�د! مس�ئله اي ك�ه در اي�ن 
وانفس�اي كمبود آب چيزي ش�بيه طنز اس�ت.

    
چند روز پيش وزير جهاد كش��اورزي با اش��اره به 
انجام اقداماتي در خصوص افزايش توليد و ايجاد 
اشتغال در سيستان و بلوچستان اعلام كرد: با توجه 
به شرايط اقليمي مناسب سيستان و بلوچستان، 
وزارت جهاد كشاورزي اجراي پروژه توليد آناناس با 
استفاده از شيرين كردن آب دريا را به منظور افزايش 
توليد و اشتغال منطقه در دستور كار دارد. پروژه اي 
كه گويا از سال قبل به صورت آزمايشي در سواحل 
مكران كليد خورده و حالا دولت مصر است با تأمين 
آب مورد نياز اين محصول از طريق شيرين سازي 

آب دريا مس��احت قابل توجهي از نواحي جنوبي 
استان را زير كشت آناناس ببرد. طرحي كه اگرچه 
برخي كارشناس��ان آن را راهكاري براي توس��عه 
كشاورزي استان و البته جلوگيري از واردات آناناس 
از كشورهاي ديگر مي دانند اما برخي ديگر معتقدند 
با توجه به هزينه شيرين سازي آب دريا انجام اين 

اقدام مقرون به صرفه نيست! 
  مانعي براي خروج ميليون ها دلار ارز ! 

اگرچه چند سال پيش با قرار گرفتن آناناس در سبد 
كالاهاي لوكس واردات اين محصول از كشورهاي 
فيليپين و تايلند ممنوع شده بود اما اوايل دهه 90 
باري ديگر مسئولان از آزاد شدن مجدد واردات اين 
محصول از كشورهاي مذكور به منظور جلوگيري 
از واردات قاچاق اين ميوه به مرزهاي داخلي خبر 

دادند. اقدامي كه س��الانه سبب خروج مقدار قابل 
توجهي ارز از كشور مي شود. بر اساس آمار گمرك 
در يك ماهه نخست سال 96 قريب به 2 هزار و 864 
تن آناناس به ارزش دلاري بيش از 2 ميليون دلار از 
فيليپين و تايلند وارد كشور شده است. اين درحالي 
است كه بنا به گفته كارشناسان كشاورزي با توجه به 
شرايط اقليمي مساعد سيستان و بلوچستان كشت 
آناناس در نواحي جنوبي اس��تان از جمله سواحل 
مكران مي تواند با رفع نياز داخلي راه را براي واردات 
قانوني و البته قاچاق از طريق مرز كشورهاي همسايه 
ببندد. لازم به ذكر است در گذشته آناناس به صورت 
رسمي و قانوني وارد و بعد از پرداخت عوارض قانوني 
تحت نظارت هاي سنجش كيفيت، سلامت و تاريخ 
مصرف در بازار توزيع مي شد اما بعد از اينكه وزارت 

جهاد كشاورزي اين محصول را به عنوان محصولي 
لوكس معرفي كرد و واردات آن ممنوع شد، راه براي 
ورود اين محصولات از مبادي غيرسالم در كشور باز 
شد. حالا با وجود آزاد شدن مجدد واردات آناناس، 
مسئولان درصدد يافتن راهي براي كاهش ميزان 
واردات و تأمين آناناس مورد نياز داخل برآمده اند. 
  شيرين سازي براي توليد آناناس مي ارزد؟!

در حالي كه حجتي وزير جهاد كشاورزي با تأكيد بر 
اينكه منابع آبي مورد نياز شرب و صنعت نبايد از مركز 
به ساحل منتقل شود بلكه آب مورد نياز اين بخش ها 
بايد از دريا تأمين شود از تلاش براي شيرين سازي 
آب دريا براي آبياري زمين هاي كشت آناناس خبر 
مي دهد. برخي كارشناسان كشاورزي معتقدند اين 
اقدام هزينه گزافي به دولت و بخش خصوصي تحميل 
مي كند كه با تمام مزاياي اقتصادي كشت آناناس باز 
هم مقرون به صرفه نيست. ضمن اينكه اوايل سال 
93 چيت چيان وزير نيرو گفته بود: شيرين كردن 
آب دريا و انتقال آن براي مصرف كشاورزي مقرون 
به صرفه نيست علاوه بر اينكه هزينه شيرين سازي 
آب بسيار زياد است و اعتبار دولتي جوابگو نيست.  
امير نوروزپور كارشناس كشاورزي در اين خصوص 
مي گويد: شيرين كردن آب دريا با توجه به هزينه هاي 
آن براي بخش كش��اورزي مقرون به صرفه نيست. 
هزينه ش��وري زدايي با آخرين تكنولوژي هاي روز 
دنيا، مترمكعبي 0/6 يورو اس��ت. ضم��ن اينكه در 
كش��ور ما هنوز تكنولوژي هاي شوري زدايي وجود 
ندارد و واردات تجهيزات خود به منابع مالي بسياري 
نياز دارد. وي مي افزايد: با يك حساب سرانگشتي و 
با توجه به غير ضروري و لوكس بودن آناناس مي توان 
گفت صرف هزينه براي شيرين سازي و انتقال آب به 

جنوب سيستان صرفه اقتصادي ندارد. 

  آذربايجان ش�رقي: نماينده مردم شبس��تر در مجلس ش��وراي 
اسلامي گفت: تبديل شبس��تر به منطقه ويژه اقتصادي يا منطقه آزاد 
تجاري در دستوركار قرار گرفته و در لايحه دولت مبني بر ايجاد مناطق 
ويژه اقتصادي و آزاد تجاري جديد آمده است.  معصومه آقاپورعليشاهي 
افزود: ازآنجا كه در حال حاضر از پتانسيل لازم، در زمينه بازار فروش و 
صادرات شيريني و شكلات به كشورهاي همسايه برخورداريم و قطب 
منطقه اي به شمار مي رويم، لذا ايجاد منطقه ويژه اقتصادي مي تواند به 

شكوفايي اقتصاد منطقه منجر شود. 
  گلستان: معاون گردشگري اداره كل ميراث فرهنگي، صنايع دستي 

و گردشگري گلستان با اشاره به افتتاح اولين 
جشنواره سفره ايراني، فرهنگ گردشگري 
در اين استان گفت:دراين جشنواره آميزه اي 
از س��نت ها و طعم ها به نمايش درمي آيد.  
رحمان فرماني افزود:دراين جشنواره كه از 
روز گذشته آغاز به كار كرد غذاهاي محلي 
استان كه ريشه در فرهنگ و سبك زندگي 

آن دارد و موجب پيوندي عميق ميان تاريخ و فرهنگ مردم جامعه ميزبان 
با گردشگران خواهد شد به نمايش گذاشته مي شود. 

  اردبيل: معاون امور جوانان جمعيت هلال احمر استان اردبيل گفت: 
كارگاه توانمندسازي و كارآفريني براي جوانان در تمامي شهرستان هاي 
استان اردبيل برگزار مي شود.  سعيد جوادزاده با اشاره به حضور 60 نفر از 
جوانان در اين كارگاه افزود: كارگاه توانمندسازي و كارآفريني براي جوانان 
با هدف معرفي كسب و كارهاي جديد و بازارهاي فعال به ويژه در حوزه 

فضاي مجازي شهرستان نيز برگزار مي شود. 
  هرمزگان: استاندار هرمزگان گفت: استان به لحاظ سرانه توليد ناخالص 
داخلي در رتبه هفتم كشور قرار گرفته كه جايگاه مناسبي به شمار مي رود.  
جاسم جادري افزود: افزون بر 314 ميليارد تومان اعتبارات قانون استفاده 
متوازن براي سال جاري به هرمزگان اختصاص يافته است كه اين اعتبارات 
براساس شاخص هاي تعيين شده بيشتر بايد در شهرستان هايي هزينه شود 
كه شاخص هاي آنها در بخش هايي از جمله راه و آبرساني پايين تر از ميانگين 

كشوري است تا سالانه 10 درصد به شاخص هاي كشوري نزديك شوند. 
  خراسان شمالي: جانشين سپاه جواد الائمه خراسان شمالي گفت: 
پس از وقوع زلزله 5/7 ريشتري ارديبهشت ماه در شهرستان هاي بجنورد 
و مانه و س��ملقان، احداث 65 دهنه س��رويس هاي بهداشتي و حمام در 
سطح 11 روستاي زلزله زده اين استان در دستور كار قرار گرفت.   سرهنگ 
ابوالقاسم چمن افزود: همچنين احداث 65 دهنه سرويس هاي بهداشتي 
و حمام در سطح 11 روستاي زلزله زده اين استان در دستور كار قرار گرفت 
كه با همكاري بنياد بركت و س��تاد اجرايي فرمان امام تا كنون 48 واحد 
سرويس بهداشتي ساخته شده و مابقي نيز در حال اجرا است. وي ادامه 
داد:علاوه بر آن، احداث 200 واحد مس��كوني در 10 روستاي زلزله زده 
براي زلزله زدگان مستضعف نيز در دستور كار قرار گرفت كه ساخت آنها با 

همكاري سازمان بسيج سازندگي در حال انجام است. 
   فارس: مدير زراعت سازمان جهادكشاورزي فارس گفت: پيش بيني 
مي كنيم كه تا پايان سال زراعي جاري، حجم خريد گندم از كشاورزان در 
فارس به بيش از 900 هزار تن افزايش يابد.   احمد دهقان افزود: تاكنون 
بيش از 870 هزار تن گندم مازاد بر مصرف از كش��اورزان اس��تان فارس 
خريداري شده است و برداشت در مناطق شمالي استان فارس ادامه دارد 

و 5 هزار هكتار از اراضي گندم هنوز برداشت نشده است. 

مدت هاست سيس��تم حمل و نقل هوايي كشور 
در ش��رايط ركود به س��ر مي برد و در اين راستا 
سال گذشته نيز رحمت الله مه آبادی، مديرعامل 
ش��ركت فرودگاه ه��ای كش��ور از تعطيل��ي 90 
درصدي فرودگاه هاي كشور گفته است. همچنين 
به رغم اينكه هنوز س��ايت هاي فروش بليت  هاي 
هواپيمايي براي اغلب ش��هرهاي كشور حداقل 
دو پرواز را نش��ان مي دهند، باز هم معلوم نيست 
در روز موعود پروازي انجام شود يا نه؟ به طوري 
كه حالا تأخير و كنسلي كامل پروازها به موضوعي 

تكراري براي مسافران تبديل شده است و آنها بعد 
از مشاهده اين وضع، هربار بدون هيچ اعتراضي 
موضوع را مي پذيرند.اين مس��ئله هم جز احداث 
فرودگاه ه��اي بي توجيه در ش��هرهاي كوچك، 
كمبود هواپيماهاي كوچك، فرسودگي تجهيزات، 

نبود مسافر، بار و غيره  دليل ديگري ندارد. 
  احداث فرودگاه جديد به صرفه نيست

حالا با اين تفاس��ير همانطور كه گفته شد، باز هم 
قرار است فرودگا ه هاي جديد همچون قارچ سر از 
زمين در بياورند و بر بحران فعلي بيافزايند. در اين 

راستا هم مي توان به فرودگاه نيشابور اشاره كرد كه 
به رغم تأكيد مسئولان استاني به احداث آن به هيچ 
وجه توجيه اقتصادي ندارد و در صورت احداث به 
سرنوشت همان 90 درصد فرودگاه هاي راكد ديگر 
دچار مي شود. چرا كه نيشابور به دليل همجواري با 
شهر مشهد، نمي تواند با هواپيماهاي بزرگ پروازي 
داشته باشد و سرمايه گذاري در اين زمينه، نتيجه  اي 
جز ضرر ندارد.  در اين رابطه نماينده مردم نيشابور 
و فيروزه در مجلس شورای اسلامی با تأييد مطالب 
فوق، مي گويد:» نيشابور به دليل نزديكی به مشهد 

همواره از جهاتی متضرر ش��ده اس��ت و هر زمان 
صحبت از فرودگاه نيشابور می شود فاصله نزديك 
آن تا مشهد به عنوان مانعي بزرگ مطرح می شود كه 
فاصله نزديك است و نيازی به احداث آن احساس 
نمی  شود.« حميد گرمابی با اشاره به اينكه هنوز هم 
اميد است برجام شرايط ورود هواپيماهاي كوچك 
و فعال ش��دن فرودگاهاي تعطي��ل را فراهم كند، 
مي افزايد:»بعد از ورود هواپيمای كوچكATR  به 
كشور، می توان گفت كه احداث فرودگاه در نيشابور 

اقتصادي مي شود.«
  رفع ركود با هواپيماهاي كوچک 

در گذش��ته برای ش��هرهای كوچكی كه دارای 
ف��رودگاه بودند، از هواپيماهای بزرگی اس��تفاده 
می ش��د كه نمي توانستند حداكثر بيش��تر از دو 
الي س��ه پرواز در هفته داشته باش��ند. از همين 
رو اغلب فرودگاه هايي كه در ش��هرهاي كوچك 
تأسيس مي ش��دند بعد از مدتي فعاليت به دليل 
نبود مس��افر راهي جز تعطيلي نداش��تند. نمونه 
بارز اي��ن فرودگاه ها را هم مي توان در ش��هرهاي 
اراك در اس��تان مركزي، آباده در اس��تان فارس، 
همدان در اس��تان همدان و غيره مش��اهده كرد. 
البته تعداد فرودگاه هايي كه به س��ختي نام فعال 
بودن را بر دوش مي كش��ند، بيش از اينها است.  
حالا با اين اوصاف كارشناسان معتقدند اگر پاي 
هواپيمای كوچكATR  به كش��ور باز مي شد، 
احداث فرودگاه هاي كوچكي همچون نيشابور به 
صرفه اقتصادي نزديك تر مي شد. نماينده مردم 
نيش��ابور در مجلس در اين ب��اره مي گويد:» تنها 
در شرايطي مي توان به احداث فرودگاه فكر كرد 
كه هواپيماهاي كوچك وارد شوند.« عضو مجمع 
نمايندگان استان خراسان رضوی در مجلس  ادامه 
مي دهد:»درحال حاض��ر از 20 فروند هواپيمای 
ATR خريداری شده شش فروند آن وارد كشور 
ش��ده اس��ت و اگر اين هواپيماها برای شهرهای 
كوچك به كارگيری شود،شايد بتوان گفت كه در 
شرايط جديد، احداث و توسعه فرودگاه نيشابور نيز 
همراه با صرفه اقتصادی باشد.« وي با اشاره به اينكه 
نيشابور بين مشهد و س��بزوار واقع شده و فاصله 
كمی با اين دو شهر دارد، مي گويد: »هواپيماهايی 
كه از گذشته وجود داشته هواپيماهای بزرگی بود 
كه نشستن و برخاستن آنها بسيار پر هزينه است.« 
با اين تفاسير تنها در صورتي مي توان به خروج از 
ركود فرودگاه هاي شهرهاي كوچك اميد داشت 
كه هواپيماهاي كوچك هم وارد شوند. در غير اين 
صورت احداث فرودگاه جديد نه تنها مش��كلي از 
سيستم حمل و نقل هوايي رفع نمي كند، بلكه تنها 
يك فرودگاه  تعطيل ديگر را هم اضافه مي كند كه با 
هدر رفتن سرمايه هاي ملي، دود آن به چشم همه 
مردم مي رود. از اين رو با اين شرايط نبايد مسئولان 
مجوز احداث هيچ فرودگاهي در شهرهاي كوچك 

را تا رفع اين معضل بدهند. 
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احداث فرودگاه  نيشابور بدون توجيه اقتصادي
 با توجه به اينكه هنوز هيچ تغييري در سيستم حمل و نقل فرودگاهي حاصل نشده است

 ساخت فرودگاه هاي جديد در شهرهاي كوچك علاوه بر هدر دادن سرمايه، سرانجامي جز تعطيلي ندارد!

آناناس با آب شيرين دريا گران تمام مي شود
 در حالي كه مسئولان توليد آناناس را راهي براي ايجاد اشتغال در سيستان و بلوچستان و جلوگيري از واردات مي دانند 

برخي كارشناسان معتقدند شيرين سازي آب دريا براي توليد آناناس مقرون به صرفه نيست

آماده باش بسيج عشاير سلمان براي رفع 
محروميت عشاير سيستان و بلوچستان 

كمك به رفع مش�كلات و محروميت ها از جمله اهداف مهمي است كه 
همواره مد نظر گروه هاي جهادي در سراسر كشور بوده است.  در حالي كه 
همواره فعاليت اين گروه ها در مناطق محروم و روستاهاي دورافتاده بوده 
است، اين بار مشكلات عشاير باعث شده تا گروه هاي جهادي به صورت 
ويژه براي حل مشكلات اين قشر وارد عمل شوند.  خشكسالي هاي اخير 
در كنار ساير مشكلات موجود بر سر راه عشاير سيستان و بلوچستان 
موجب شد تا روز قبل مسئول بسيج عشايري سپاه سلمان اين استان 
اعلام كند: »به منظور ارائه خدمات شايسته به عشاير محروم استان بيش 
از 120 جهادگر عشاير در قالب 10گروه جهادي به اين مناطق اعزام شدند.«

    
در حال حاضر 25 درصد توليدات لبني و پوست چرم استان توسط عشاير 
سيستان و بلوچستان توليد مي شود.  قابل توجه بودن درآمد به دست آمده 
از اين راه موجب شده تا نيمي از مردم منطقه دامداري كه شامل پرورش 
بز، شتر و گاو مي شود را به عنوان شغل اصلي خود انتخاب كنند.  مديركل 
عشاير استان سيستان و بلوچستان در اين خصوص به »جوان« مي گويد: 
»وجود 900هزار رأس دام س��بك و سنگين در اس��تان موجب شده تا 
25درصد توليدات لبني و پوست چرم مورد نياز توسط اين دام ها توليد 
شود.« حميد طوقي با اشاره به وجود17 هزار عشاير دراستان مي افزايد: 
»اين موضوع مي طلبد تا به طور اساسي آنها  از لحاظ نيازمندي هايشان 
مورد حمايت همه جانبه قرار بگيرند.« وي ادامه مي دهد: »به همين منظور 
اداره كل عشاير استان با درك عميقي از مسائل و مشكلات جامعه عشايري 
و در سايه تأكيدات و رهنمودهاي مقام معظم رهبري نيازها را شناسايي 

مي كند و براي رفع اين معضلات تلاش ويژه اي دارد.«
   نگاهي به مشكلات عشاير سيستان و بلوچستان

با وجود تأكيدات مقام معظم رهبري در خصوص اهميت نقش اقتصاد مقاومتي 
در اقتصاد ملي كش��ور لذا بحث پرورش دام و طيور از جمله مباحث اقتصاد 
مقاومتي به شمار مي رود كه به شدت نيازمند حمايت همه جانبه است.  در حال 
حاضر خشكسالي هاي اخير موجب شده تا عشاير استان سيستان و بلوچستان 
نتوانند بهره لازم را از پرورش دام هاي خود ببرند كه اين مهم مي طلبد تا نهادهاي 
مرتبط در اين خصوص به فكر چاره انديشي باشند.  مديركل عشاير استان  با 
اشاره به مشكلات پيش روي مردم اين منطقه مي گويد: » نبود كارخانه مادر 
تخصصي، مراكز توليدي، جوان بودن جمعيت در قالب استان، صعب العبور بودن 
اكثر مناطق و پراكندگي جغرافيايي در تجمعات جمعيتي، موجب شده تا مردم 
منطقه به شدت نيازمند حمايت باشند.« طوقي مي افزايد: »خشكسالي هاي 
پياپي، كمي نزولات جوي، فقر مراتع، خشكيدن چاه هاي دامداري باعث شده 
تا منابع تأمين و ذخيره در مناطق روستايي و عشايري تحليل برود.« وي ادامه 
مي دهد: »هرچند در چند سال اخير كمك هاي قابل توجهي از سوي دولت و 
برخي نهادهاي انقلابي براي عشاير انجام گرفته است اما وجود مشكلات مختلف 

مي طلبد تا كمك ها به صورت مستمر افزايش يابد.«
   بسيج به كمک عشاير مي رود 

اقدامات ارزشمند و سازنده بسيج در رابطه با محروميت زدايي ها در مناطق 
مختلف كشور موجب شده تا هر زمان نياز به حمايت از محرومان در ميان 
اقشار مختلف جامعه ديده شود اين گروه بدون كوچك ترين توقعي دست 
ياري خود را به سوي آنها دراز كند، كه به عنوان نمونه مي توان به اقدام اخير 
بسيج عشاير سپاه سلمان استان سيستان و بلوچستان اشاره كرد.  مسئول 
بسيج عشايري سپاه سلمان استان سيستان و بلوچستان در اين خصوص 
مي گويد: »مشكلاتي از قبيل نبود آب مناسب و نياز به تأمين خوراك دام ها 
و مشكلات مختلف عشاير استان سبب شده تا كمك به رفع محروميت ها 
در دستور كار قرار بگيرد.« مهدي جهانزاده مي افزايد: »به همين منظور طي 
برنامه ريزي هاي انجام گرفته بسيج عشاير سپاه سلمان استان با برگزاري 
اردوهاي جهادي هفت روزه در بخش هاي عش��ايري اس��تان سيستان و 
بلوچستان در راستاي رفع محروميت زدايي از مناطق محروم، آشنايي مردم 
با نوع خدمات بسيج و ارائه خدمات بهتر و شايسته به نيازمندان در مناطق 
عشايري محروم درحال برگزاري است.« وي ادامه مي دهد: »به منظور ارائه 
خدمات شايسته به عشاير محروم استان بيش از 120 جهادگر عشاير در 
قالب 10گروه جهادي از اواسط تيرماه به اين مناطق اعزام شدند.« به گفته 
وي اين اقدامات تا برطرف كردن نيازهاي عشاير استان ادامه خواهد يافت. 

بانك اطلاعات گرد و غبار تهيه مي شود
تعاملات ملي و منطقه اي براي مديريت بحران 

گرد و غبار استان ها
روز گذشته مدير طرح ملي گرد و غبار سازمان زمين شناسي از تهيه 
بانك اطلاعاتي جامعي از گرد و غبار خبر داد. اقدامي كه اگر بتوان از 
اطلاعات به دست آمده بهترين استفاده را كرد، مي تواند در مديريت 
و بهبود شرايط، به خصوص در استان هايي كه امروز گرد و غبار به 
دردي آزاردهنده و گره اي كور تبديل ش�ده، كمك شاياني بكند. 

    
 با آغاز طرح ملي  گرد و غبار در مركز پژوهش هاي سازمان زمين شناسي، 
شناسايي كانون هاي فعال و بحراني همراه با تعيين ويژگي هاي فيزيكي، 
ش��يميايي و س��اير آلاينده هاي گرد و غبار با منش��أ داخلي يا خارجي با 
كمك تيم  كارشناسي مجرب و پشتوانه هاي آزمايشگاهي اين مركز مورد 
بررسي قرارگرفته است. به طوري كه تاكنون نمونه برداري در سطح بسيار 
گسترده اي در استان هاي خوزستان، آذربايجان شرقي و آذربايجان غربي 
)محدوده درياچه اروميه(، تهران، قزوين، البرز، سمنان، مركزي، قم، اصفهان 
و خراسان جنوبي پايان يافته است.  همچنين با همكاري ساير مراكز استاني 
سازمان نمونه برداري از استان هاي سيستان و بلوچستان، كرمان، يزد، ايلام، 
هرمزگان، بوشهر و فارس در حال انجام است كه با پايان آنها، بانك اطلاعاتي 
خوبي از ويژگي هاي فيزيكي و شيميايي خاك يا رسوبات سطحي در اين 
پهنه ها به دس��ت مي آوريم و تكليفمان با س��طح زمين در پايان سال 96 
روشن مي شود.  در همين رابطه معاون مركز پژوهش هاي  كاربردي سازمان 
زمين شناسي با اشاره به اطلس ملي  گرد و غبار كه پيش از اين ويرايش اول 
آن انتشار يافته است، مي گويد: »با تحقيقات انجام شده و پيشرفت هايي كه 
اخيراً حاصل ش��ده، ويرايش دوم اطلس ملي را در سال 96 در دستوركار 
داريم. در تهيه نقش��ه ها، تلفيق مجموعه اي از اطلاعات رسوب شناس��ي، 
ژئومورفولوژي، هواشناسي، خاك شناسي، پوشش سطح زمين و. . . با استفاده 
از تصاوير ماهواره اي و پردازش هاي سنجش از دور، به عنوان مبناي كار قرار 
گرفت و سپس با پيمايش  هاي ميداني در سطح كشور و نمونه برداري، اين 
اطلاعات صحت سنجي، تدقيق و به روزرساني شدند.« رضا شهبازي با اشاره 
به تعاملات بين المللي با منطقه ادامه مي دهد: »مديريت منابع آب در منطقه 
و بحث آب هاي مشترك، ديپلماسي آب و ديپلماسي زيست محيطي بسيار 

حائز اهميت هستند و در دستور كار قرار دارند.«
  مديريت گرد و غبارها عزم ملي مي خواهد

مدير طرح ملي گرد و غبار س��ازمان زمين شناسي، ويژگي هاي طبيعي 
و مؤلفه هاي اقتصادي و اجتماعي را معيارهاي اصلي تعيين اولويت در 
برنامه مهار پديده گرد و غبار عنوان كرده و مي گويد: »مساحت كانون هاي 
فعال، تعداد رخدادها و روزهاي همراه با گرد و غبار، ويژگي هاي فيزيكي 
و آلايندگي كانون ها، حس نارضايتي، گرايش به مهاجرت، كاهش ميزان 
سرمايه گذاري، س��رانه خس��ارت هاي اقتصادي در بخش هاي مختلف 
صنعت حمل و نقل، ارتباطات، كش��اورزي و انرژي از جمله مؤلفه هاي 
مهم قابل بررسي هستند.« وي راهكارهاي مقابله با گرد و غبار را مديريت 
يكپارچه منابع آب، آمايش سرزمين، جمعيت و معيشت، احياي اراضي، 
فناوري هاي جديد )بيوتكنولوژي، نانوتكنولوژي، انرژي هاي تجديدپذير 
خورش��يدي و بادي(، به كارگي��ري توانمندي جوامع محل��ي، اتكا بر 
ظرفيت هاي محلي، همكاري بين دستگاهي و ديپلماسي منطقه اي و 
بين المللي عنوان مي كن��د.  ش��هبازي، دلايل وقوع و تش��ديد پديده  
گرد و غبار را دلايل جغرافيايي، اقليمي، سياس��ي و مديريتي عنوان  و 
تصريح مي كند: »موقعيت جغرافيايي دركمربند مناطق خشك دنيا و 
خشكسالي هاي شديد و مداوم به لحاظ جغرافيايي و بي ثباتي در منطقه، 
فقدان ديپلماسي منطقه اي آب و عدم تعهد كشور و فقدان ديپلماسي 
منطقه اي زيست محيطي و عدم تعهد كشورها را به لحاظ سياسي حائز 
اهميت مي كند.« وي همچنين از تغييرات آب و هوايي، تغييرات الگوي 
جريان هاي عمومي جوي  به عنوان دلايل اقليمي و ضعف قوانين موجود و 
سوء مديريت منابع سرزميني )آب، خاك، پوشش گياهي، كشاورزي و...( 

را از دلايل مديريتي وقوع و تشديد پديده گرد و غبار مي داند.

معضلات مس�ئله زياندهي فرودگاه هاي كشور در ش�رايطي ادامه دارد 
كه س�ال گذش�ته مديرعامل ش�ركت فرودگاه هاي كش�ور با اشاره به 
زياندهي 90 درصدي فرودگاه هاي كشور از ركود در سيستم حمل و نقل 
هوايي كشور پرده برداري كرد. بعد از توافقات برجام و با بد عهدي هاي 
صورت گرفته غربي ها ثابت كردند كه هيچ تعهدي به قراردادهاي امضا 
شده ندارند. بنابراين حمل و نقل هوايي ايران همچنان با همان شرايط 
فرسودگي ش�ديد تجهيزات بايد به فعاليت خود ادامه  دهد. با اين حال 
باز هم خبرهايي از احداث فرودگاه هاي جديد در ش�هرهاي كوچك به 

گوش مي رس�د. اين هم درحاليست كه بس�ياري از فرودگاهاي كشور 
به علت فرسودگي، بالا بودن هزينه نگهداري، نبود مسافر، بار و كمبود 
هواپيماي مناسب در حال حاضر بيش از دو پرواز در هفته ندارند و عملًا 
تعطيل هستند. نمونه بارز اين فرودگاهاه را هم در شهرهاي اراك، آباده، 
همدان، گرگان و نقاط ديگر مي توان مشاهده كرد. حالا با تمام اين تفاسير 
باز هم قرار است فرودگاهي در نيشابور خراس�ان رضوي احداث شود؛ 
جايي كه حتي نماينده مردم نيش�ابور در مجلس هم از نداشتن توجيه 
اقتصادي آن مي گويد و اينكه چشم اندازي جز تعطيلي براي آن ندارد!

محمدرضا هاديلومحمدرضا سوري

ميترا شهبازي
   گزارش يك

 صرفه جويي 35 ليتر آب 
به ازاي هر نفر در شبانه روز  

اعمال تدابير در كاهش س�رانه مصرف     اصفهان
آب در اصفهان مؤثر واقع شد به طوري 
كه تقريباً 35 ليتر به ازاي هر نفر در ش�بانه روز كاهش مصرف آب 
شد و در حال حاضر سرانه مصرف آب در اصفهان حدود 151 ليتر 
اس�ت اما اين رقم تا افق 1400 بايد به حدود 115 ليتر كاهش يابد. 
مدير روابط عمومي و آموزش همگاني شركت آب و فاضلاب استان اصفهان 
با اشاره به اقليم خشك اصفهان گفت: در فصل تابستان با توجه به افزايش 
روزافزون دما طبيعت��اً مصرف آب هم افزايش مي ياب��د به گونه اي كه طي 
بررسي هاي صورت گرفته روزانه 160 ميليون ليتر كولرهاي آبي در استان 
اصفهان آب شرب را به مصرف مي رسانند كه اين رقم قابل توجهي است در 
حاليكه مي توان با استفاده از س��ايبان و بعضاً جلوگيري از نشتي كولر اين 
رقم را كاهش داد.  سيداكبر بني طبا تغيير الگوي مصرف آب مردم را يكي از 
مؤلفه هاي كاهش سرانه آب برشمرد و گفت: رفتار مصرفي مردم زماني مطابق 
با الگوي مصرف است كه فرهنگ سازي مناسبي در اين زمينه صورت گرفته 
باشد كه شركت آبفاي استان اصفهان در سال هاي اخير درصدد بوده است 
با بهره گيري از ظرفيت رسانه هاي شنيداري، ديداري، مكتوب، ديجيتال، 
مراكز هنري، فرهنگي و گروه هاي مرجع اين مهم را به خوبي انجام دهد كه 
خوشبختانه اعمال اين تدابير در كاهش سرانه مصرف آب در اصفهان مؤثر 
واقع شد به طوري كه طي سال هاي 89 تاكنون تقريباً 35 ليتر به ازاي هر نفر 
در شبانه روز كاهش مصرف آب در اصفهان شد چراكه در حال حاضر سرانه 
مصرف آب در اصفهان حدود 151 ليتر است اما اين رقم تا افق 1400 با توجه 

به اقليم خشك اصفهان بايد به حدود 115 ليتر كاهش يابد.

اختصاص 800 ميليارد براي توسعه 
زيرساخت هاي بهداشتي بوشهر   

معاون دانش�گاه علوم پزشكي استان      بوشهر
بوش�هر از اختصاص 800 ميليارد ريال 

اعتبار براي حوزه درمان و سلامت خبرداد. 
 دكتر ايرج بيژني گفت: علاوه بر تكميل نظام شبكه و ساخت مراكز جديد 
ارائه خدمت در مناطق شهري و روس��تايي، توسعه كمّي و كيفي بسته 
خدمتي بهداشت براي ساكنان مناطق روستايي و شهري، از مهم ترين 
اهداف و برنامه هاي درمان وآموزش پزشكي در حوزه بهداشت بوده است.  
وي از ساخت و نوسازي 176 پروژه درماني و بهداشتي در استان بوشهر 
خبرداد و خاطر نش��ان كرد: براي اجراي اين طرح ها 800 ميليارد ريال 
اعتبار تصويب و در شهرستان هاي مختلف اس��تان بوشهر اجرايي شد.  
معاون دانشگاه علوم پزشكي استان بوش��هر با بيان اينكه در شهرستان 
دشتستان 48پروژه بهداشتي درماني طراحي شده است، تصريح كرد: اين 
پروژه ها شامل ساخت، تجهيز و توسعه 22 خانه بهداشت، 13 خانه پزشك، 
دو واحد كلينيك دهان و دندان، كلينيك تخصص��ي ويژه با 35 مطب، 
آزمايشگاه، راديولوژي، 4 مركز خدمات جامع سلامت و ساخت، تكميل و 
تجهيز اورژانس شهري و جاده اي است.  بيژني افزود: براي ساخت و تكميل 
پروژه هاي درماني و سلامت شهرستان دشتستان در 5 بخش 75 ميليارد 

ريال در كميته برنامه ريزي دشتستان مصوب شد.

چهلمين دوره مسابقات قرآن كريم خراسان رضوي برگزار مي شود
    خراسان رضوي مديركل اوقاف و امور خيريه خراس�ان رضوي از برگزاري مرحله 
اس�تاني چهلمي�ن دوره مس�ابقات ق�رآن كري�م خب�ر داد. 
 حجت الاسلام و المسلمين محمد احمدزاده گفت: اين مسابقات در دو بخش خواهران و برادران برگزار 
خواهد شد و خوشبختانه پيش از اين نيز شاهد برگزاري موفقيت آميز مرحله شهرستاني اين مسابقات 
بوديم كه در نتيجه 299 ب��رادر و 319 خواهر به اين مرحله راه پيدا كردن��د.   وي تصريح كرد: مرحله 
خواهران اين مسابقات از 14 تا 16 مرداد ماه برگزار خواهد شد و مرحله استاني برادران از 18تا20 مرداد 
ماه در مهديه امام خامنه اي اداره كل اوقاف برگزار خواهد شد.   احمدزاده خاطرنشان كرد: رشته هاي 
معارفي مثل تفسير، حفظ مفاهيم و احاديت در سه پايگاه مجزا در مشهد، تربت حيدريه و سبزوار برگزار 
خواهد شد.   وي افزود: نفرات اول مسابقات دستگاه ها در مسابقات كشوري به طور مستقيم به مرحله 
استاني ما راه پيدا مي كنند و نيازي نيست كه در مرحله شهرستاني شركت كنند.  مديركل اوقاف و امور 
خيريه خراسان رضوي عنوان كرد: ما در سال گذشته به لحاظ تيمي بيشترين موفقيت را در مسابقات 
ملي به دست آورديم و نفرات برتر ما درخشش خاصي در مسابقات ملي و حتي بين المللي داشتند به 

نحوي كه نفر اول مسابقات قرآن مالزي نيز از برگزيدگان استاني ما بودند. 

ثبت ركوردهايي ناخوشايند از مصرف انرژي در البرز  
مص�رف آب و برق در اس�تان البرز در تابس�تان امس�ال ش�اهد      البرز
ركوردهايي ناخوشايند است كه در صورت مصرف بهينه و كاهش 

10 درصدي آن نبايد چنين ارقامي به ثبت مي رسيد. 
مديرعامل شركت توزيع برق استان البرز با بيان اينكه مصرف روزانه برق استان از مرز بيش از يك هزار مگاوات 
گذشته از مردم خواست با كاهش حداقل 10 درصد از مصرف مانع قطع برق شوند.  ناصر اسكندري گفت: ميزان 
مصرف برق در البرز به بالاترين سطح خود يعني يك هزار و 298 مگاوات رسيد كه انتظار مي رود اين مصرف را 
به پايين تر از يك هزار مگاوات برسانيم، گرچه بر اساس پيش بيني هاي صورت گرفته اين ميزان مصرف به هزار 
و 320 مگاوات نيز خواهد رسيد.  وي بيان داشت: روزهاي عادي ساير فصول سال روزانه حدود 700 مگاوات 
مصرف برق در البرز داشتيم كه در فصل تابستان هر سال به مرز يك هزار مگاوات مي رسيد.  در همين راستا 
معاون امور عمراني استاندار البرز نيز درباره مصرف آب در استان البرز گفت:توليد آب آشاميدني استان در شرايط 
عادي 7/5 متر مكعب در ثانيه است، كه اين امر در روزهايي از تابستان امسال به 8/4 دهم مترمكعب در ثانيه 
رسيده است.  خسرو ارتقايي گفت: اخطار به مشتركين پر مصرف با مصرفي بالغ بر 35 متر مكعب اخطار داده 

خواهد شد، از طرفي مصرف آب مشتركين بيش از 50 متر مكعب سبب قطعي انشعاب آنها مي شود. 


